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Крупным планом

Вожди канадского индейского племени перевозят Олимпийский огонь 
в шахтерском фонаре через гавань во время церемонии в городе Виктория, 
столице канадской провинции Британская Колумбия. 30 октября 2009 года. 

Фото: Reuters / Andy Clark

Огонь зимних Олимпийских игр в Ванкувере был зажжен от солнечных лучей 
на театрализованной церемонии в Древней Олимпии, которая состоялась 22 октября. 
Огонь покинул Грецию 30 октября и отправился на самолете в Канаду. На канадской 
земле факел пройдет 45 тысяч километров и посетит более 1000 городов и селений. 

Эстафета завершится 12 февраля — в день церемонии открытия Игр в Ванкувере.
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Новости за неделю

ПалітКарЭКтНасць Па сезОНе
Віншаваць з Калядамі — не паліткарэктна, вырашыла 

Кансерватыўная партыя Брытаніі. На сваім афіцыйным 
сайце кансерватары прапаноўваюць набыць віншаваль-
ныя паштоўкі да Каляд з надпісам «З сезонным святам!», 
на якіх замест немаўляткі Хрыста ды традыцыйных ясляў 
з вешчунамі намаляваныя снегіры і лонданскія чырвоныя 
тэлефонныя будкі на фоне снегу.

Пакуль такі ход брытанцаў атрымаў толькі крытычныя 

водгукі. «Мне яшчэ не сустракаліся прадстаўнікі іншых 
рэлігій, якіх магло б пакрыўдзіць святкаванне Каляд», — 
адрэагаваў на ініцыятыву сваёй партыі дэпутат парламен-
ту ад брытанскіх кансерватараў Філіп Дэйвіс, назваўшы 
яе «экстрэмальнай паліткарэктнасцю». Два гады таму ў 
падобным кірунку выказваўся лідэр Кансерватыўнай партыі 
Дэйвід Кэмеран. Ці не занадта хутка змяняе свае рашэнні 
брытанская партыя, як для кансерватараў?

Крыніца: interfax.by

церКОвь ПрОтив сПиДа
C 2010 года белорусская Межконфессиональная миссия 

«Христианское социальное служение» станет одним из 
субполучателей средств Глобального фонда для борьбы 
со СПИДом, туберкулезом и малярией 8-го раунда. Это 
позволит христианским церквям Беларуси активизиро-
вать свою работу в области профилактики ВИЧ. В шести 
районах республики начнут работу специализированные 
центры по проблеме ВИЧ, получат поддержку 12 инициатив 
от приходов, расположенных в наиболее пострадавших от 

СПИДа районах.
На сегодняшний день в процесс профилактической рабо-

ты среди прихожан и оказание помощи людям, живущим с 
ВИЧ, вовлечены 2,1 тыс. религиозных общин. Регулярную 
молитвенную поддержку оказывают 252 общины. Кроме 
того, разработаны две модели устойчивого христианского 
реабилитационного центра для наркозависимых и ВИЧ-ин-
фицированных.

Источник: БелТА

леКции «На хОДу»
Обогатиться знаниями в дороге смогут скоро пассажиры 

израильских электричек. Узнать о глобальном потеплении, 
формировании Земли и физиологии человеческого мозга 
попутчикам помогут 15 именитых профессоров Еврейского 
университета Иерусалима. Для реализации образователь-
ного проекта израильские железные дороги уже согла-
сились выделять в поездах особый «лекционный» вагон 
вместимостью около 60 человек.

Первым идею дарить знания «на ходу» воплотил в жизнь 
преподаватель Еврейского университета Ханох Гутфренд, 
рассказав пассажирам утреннего поезда Модиин — Тель-
Авив о любовной переписке Альберта Эйнштейна с его 
женами. «Письма Эйнштейна его первой супруге Милеве и 
второй, Эльзе, расширяют наше понимание эмоционально-
го и интеллектуального становления величайшего ученого 
XX века», — объяснил Гутфренд выбор темы.

Источник: israel21c

аДбіўНая з ПрабірКі
Штучнае мяса, па хімічных і смакавых вартасцях практыч-

на ідэнтычнае сапраўднай свініне, пашчасціла стварыць ні-
дэрландскім навукоўцам. Пры эфектыўным развіцці «лаба-
раторныя стравы» з’явяцца ў продажы ў 2013–2014 годзе.

Навукоўцам патрэбны ўзор тканкі ўсяго адной жывёліны, 
каб стварыць аб’ём мяса мільёнаў такіх жывёлін. Адкрыццё 
дазволіць спыніць масавае забойства жывёлы, а таксама 
дасць магчымасць вегетарыянцам уключыць у свой рацыён 

неабходныя арганізму амінакіслоты, якія ўтрымлівае толькі 
мяса. Паводле прафесара фізіялогіі Універсітэта Эйндхове-
на Марка Поста, першапачаткова «мясныя» даследаванні 
былі скіраваныя на штучную вытворчасць цяглічнай ткан-
кі для арганізму чалавека. Але ў працэсе эксперыменту 
адбыўся паварот у зусім нечаканы бок. Пазней навукоўцы 
возьмуцца за стварэнне штучнай рыбы і ялавічыны.

Крыніца: delo.ua

Фото: 
segodnya.ua

Фото: 
worldsfamousphotos.com

Фота: upi.com

Фота: 
expert.ru
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Энергетика

цены — европейские, 
энергоэффективность — белорусская

светлана Шаблинская

Около 70 % стоимости затрат в эксплуатации жилья со-
ставляют энергоносители: отопление, горячее водоснаб-
жение, электроэнергия. цены на них и являются основной 
причиной роста коммунальных тарифов. в ближайшие 
годы в расчетах за энергоресурсы беларусь должна пе-
рейти на среднеевропейские цены. европейскими долж-
ны стать и требования к энергоэффективности, посколь-
ку такое жилье подразумевает умеренную плату за его 
эксплуатацию даже при серьезном росте цен на топливо.

сдерживающий фактор строительства энергоэффектив-
ного жилья в беларуси — отсутствие нормативной базы 
и финансово-экономических стимулов

еврОПейсКая ПраКтиКа

в Западной Европе системная работа в сфере 
энергоэффективности началась во времена 
энергетического кризиса 1970-х гг. Сегодня 

в большинстве европейских стран принята и дейст-
вует система мер по стимулированию населения 
и бизнеса к использованию энергоэффективных 
технологий. Прежде всего, это экономические 
меры, стимулирующие энергосбережение и разви-
тие альтернативной энергетики: льготные кредиты, 
налоги, тарифы.

В конце 2008 года Еврокомиссия предложила 
обновить Директиву об улучшении энергетических 
характеристик всех строящихся зданий. Начиная с 
2010 г. все строения в ЕС должны будут соответс-
твовать так называемому второму классу энерго-
эффективности — их годовые энергозатраты не 
должны превышать 37 кВт·ч/м2. В 2015 г. нормой 
станут годовые энергозатраты в 25 кВт·ч/м2. Для 
сравнения: удельное потребление энергоресурсов 
в белорусских домах составляет в среднем около 
100–120 кВт·ч/м2 в год.

В Евросоюзе уже есть практика стро-
ительства домов с нулевым энергопо-
треблением, появились пилотные проекты 
«Дом + энергия». В Германии уже введено обяза-
тельное составление энергетического паспорта 
здания. Законом запрещен ввод в эксплуатацию 
домов без использования возобновляемых источ-
ников энергии.

ЭНергОзатратНОе жилье

В Беларуси понятия «энергетический паспорт» 
на жилой дом пока не существует вовсе, а порядка 
2/3 жилфонда являются энергозатратными. Расход 
энергии превышает европейский в разы. Энерго-
затратное жилье является проблемой и населения, 
и государства. К примеру, в текущем году на дота-
цию коммунальных тарифов будет израсходовано 
около 1,7 трлн. руб. бюджетных средств.

Национальная программа инновационного разви-
тия не содержит ни одного проекта, направленного 
на повышение энергоэффективности жилого фонда 

На КрыШе ДОма ПО улице вОрОНяНсКОгО 
устаНОвлеНО НесКОльКО ПаНелей сОлНечНых 
батарей, ФОтО: belApAn.by

в беларуси ПОНятия «ЭНергетичесКий ПасПОрт» 

На жилОй ДОм ПОКа Не существует, а ПОряДКа 

2/3 жилФОНДа являются ЭНергОзатратНыми
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Энергетика

и использование возобновляемых источников 
энергии. Закон «О нетрадиционных и возобновля-
емых источниках энергии», который бы позволил 
разработать систему мер по их активному примене-
нию, пока не принят. Но определенные подвижки в 
вопросах энергоэффективности жилья в последнее 
время все-таки наметились.

В Минске появился первый дом, оснащенный 
специальной солнечной батареей. Рядом находится 
и аккумуляторная батарея, в которой накопленная 
за день энергия сохраняется для последующего 
использования ночью. От нее электроэнергия пода-
ется в два подъезда, в которых установлены спе-
циальные энергосберегающие светильники. Пока 
речь идет об эксперименте, проводимом Мингор-
исполкомом и частной компанией, но если проект 
докажет свою экономическую целесообразность, то 
в столице могут появиться сотни таких домов.

Также в столице построен и первый энергоэф-
фективный дом, энергетические характеристики 
которого приближаются к европейским.

барьеры ЭНергОЭФФеКтивНОсти

В соответствии с приказом Министерства архи-
тектуры и строительства изменены требования к 
теплотехнике и нормам проектирования энерго-
эффективных зданий. Они вступили в силу 1 июля 
2009 г., а строительство по ним должно вестись 

схема ЭНергОЭФФеКтивНОгО ДОма, истОчНиК: mdmsystems.Com.uA

НаибОлее серьезНым барьерОм, 

сДерживающим реШеНие ЭНергети-

чесКих ПрОблем в сФере жилищНОгО 

стрОительства, является Отсутствие 

аДеКватНОй НОрмативНОй базы
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Энергетика

ПреДсеДатель ПрезиДиума ресПублиКаНсКОй 
КОНФеДерации ПреДПриНимательства влаДимир 
КарягиН, ФОтО: bymediA.net

с 1 января следующего года. По мнению первого 
заместителя директора Департамента по энерго-
эффективности Госстандарта Беларуси Виктора 
Акушко, новые энергосберегающие нормы в стро-
ительстве не повлекут значительного удорожания 
стоимости возводимого жилья. Квадратный метр 
подорожает примерно на 50–100 долларов. Эти за-
траты впоследствии компенсируются более прием-
лемой цифрой в наших «жировках».

«Наиболее серьезным барьером, сдерживающим 
решение энергетических проблем в сфере жилищ-
ного строительства, является отсутствие адекват-
ной нормативной базы, — считает председатель 
ОО «Минский столичный союз предпринимателей 
и работодателей» Владимир Карягин. — Тормо-
зит активность бизнеса также отсутствие финан-
сово-экономических стимулов, направленных на 
привлечение частного капитала и средств населе-
ния в сферу энергосбережения и альтернативной 
энергетики. Как ни странно, сегодня собственник 
квартиры скорее может получить льготный кредит 
на приобретение еще одного телевизора, чем на 
установку стеклопакетов, теплового насоса или 
системы рекуперации тепла».

частНО-гОсуДарствеННОе 
ПартНерствО

Основной резерв для активизации работы в этой 
области бизнес видит в частно-государственном 
партнерстве. «Мы понимаем, что налаживание 
эффективного партнерства — процесс долгий и 

сложный, — продолжает Карягин. — Однако, по 
нашему мнению, ориентируясь на мировой опыт, 
Беларусь способна радикально повысить энерго-
эффективность жилого сектора. Основные фор-
мы партнерства (по классификации Всемирного 
Банка) — это контракты на управление, арендные 
договоры, предприятия, созданные путем акциони-
рования, концессии».

Чтобы запустить механизмы частно-государствен-
ного партнерства в сфере использования альтер-
нативных источников энергии и энергосбережения, 
бизнес-сообщество предлагает в кратчайшие сроки 
разработать и утвердить на государственном уров-
не программу «Энергоэффективный дом». Основой 
проекта должен стать комплекс мер по повышению 
энергоэффективности жилого фонда, которого 
бизнес и население в ближайшие годы ожидают 
от государства, а также создание нормативной 
базы, стимулирующей участие в социально значи-
мых проектах и минимизирующей риски для самих 
участников.

сПравКа. Согласно данным Минстройархитектуры РБ, под 
энергоэффективным следует понимать здание, сопротивление 
теплопередаче наружных ограждающих конструкций которого 
соответствует требованиям изменения № 1 ТКП 45-2.04-43-2006 

(02250), а удельный расход тепловой энергии на отопление и 
вентиляцию не превышает 40 кВт·ч/м2 в год для зданий много-
этажных и средней этажности (от 4 до 9 этажей) и 90 кВт·ч/м2 
в год — для зданий малой этажности (от 1 до 3 этажей).

в миНсКе ПОявился Первый ДОм, 

ОсНащеННый сПециальНОй сОлНечНОй 

батареей. ряДОм НахОДится 

и аККумулятОрНая батарея, в КОтОрОй 

НаКОПлеННая за ДеНь ЭНергия 

сОхраНяется Для ПОслеДующегО 

исПОльзОваНия НОчью



№15  9 декабря 2009  © Новая Эўропа  /  www.n-europe.eu    

© Офис за демократическую Беларусь  /  www.democraticbelarus.eu07

Образование

адукацыйнае 
аб’яднанне еўропы

Наталля арцёменка

46 дзяржаў падпісалі балонскую дэклара-
цыю для стварэння адзінай еўрапейскай 
прасторы вышэйшай адукацыі. у межах 
праекту яны дапасоўваюць свае структу-
ры, выпрацоўваюць прынцыпы ўзаемна-
га прызнання кваліфікацый, каб павысіць 
якасць адукацыі і павялічыць мабільнасць 
студэнтаў ды выпускнікоў. у адрозненне ад 
усіх мяжуючых з ёй краін беларусь дагэтуль 
ігнаруе гэтую ініцыятыву.

адмова ад удзелу ў балонскім працэсе прыводзіць 
беларусь да адукацыйнай і прафесійнай самаізаляцыі

Працэс адукацыйнай еўраінтэграцыі распа-
чаўся ў 1999 годзе з прыняцця Балонскай 
дэкларацыі. Тады яе падпісалі міністры, 

адказныя за вышэйшую адукацыю, з 29 краін, а за 
чарговыя 10 гадоў да Балонскага працэсу далучы-
ліся яшчэ 17 дзяржаў. Прычым сярод іх не толькі 
тыя, якія цяпер уваходзяць у Еўрапейскі Саюз, але 
і, напрыклад, Арменія, Азербайджан, Грузія, Расія 
або Украіна.

У працы ў межах Балонскага працэсу ўдзельні-
чаюць не толькі міністры, эксперты і міжнародныя 
арганізацыі, але і самі універсітэты, студэнцкія і дак-
таранцкія звязы. У агульнанацыянальным машта-
бе асноўная роля належыць менавіта ўрадавым 
структурам. Бо да рэформаў найперш мае быць 
дастасаванае заканадаўства краіны, трэба знайсці 
эфектыўныя механізмы заахвочвання акадэмічнай 
супольнасці да актыўнага ўвядзення зменаў і г. д. 
Пасля таго як большасць такіх пытанняў выра-
шыцца, асноўная адказнасць ляжыць ужо на саміх 
універсітэтах, якія і напаўняюць рэформы рэальнай 
дзейнасцю.

Сёння Балонскі працэс ахоплівае даволі шырокі 
спектр адукацыйных пытанняў. Засяродзімся на 
трох асноўных яго прыярытэтах: увядзенні трохуз-
роўневай сістэмы вышэйшай адукацыі, прызнанні 
кваліфікацый ды перыядаў адукацыі, а таксама 
гарантыі якасці.

трОхузрОўНевая сістЭма

Балонская трохузроўневая сістэма вышэйшай 
адукацыі складаецца з бакалаўрыяту, магістратуры 
і дактарантуры. Першы ўзровень — бакалаўрыят — 
у еўрапейскіх краінах доўжыцца 3–4 гады і дае 
магчымасць працаўладкавання. Аднак каб мець 
больш выгодную працу, шмат хто вырашае паглы-
біць веды цягам аднаго ці двух гадоў навучання на 
другім узроўні — у магістратуры. А для найбольш 
адданых навуцы існуе найвышэйшы, трэці ўзро-
вень — дактарантура, што ў Беларусі адпавядае 
ўзроўню аспірантуры.

Пра тое, што такая сістэма ўзроўняў значыць для 
канкрэтнага студэнта, распавядае Сяргей Ліневіч, 
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беларускі студэнт трэцяга курсу Універсітэта імя 
Лазарскага ў Польшчы:

«Пра плюсы такой сістэмы шмат кажуць, але калі 
я паступаў, я пра яе не думаў, бо інфармацыі на бе-
ларускай і рускай мовах было няшмат. Ужо цяпер, 
прыехаўшы ў Польшчу, я магу сказаць, што такая 

сістэма дазваляе значна лепш вызначыцца з буду-
чай прафесіяй. Калі па заканчэнні школы не веда-
еш на сто адсоткаў, чым дакладна хочаш займацца, 
для адукацыі на ўзроўні бакалаўра можаш абраць 
даволі агульную галіну. І пасля — найлепш папра-
цаваўшы нейкі час і атрымаўшы досвед — можаш 
больш свядома зрабіць выбар глыбокай спецыялі-

зацыі, якую будзеш засвойваць на ўзроўні магістра, 
прычым не абавязкова там, дзе атрымаў дыплом 
бакалаўра. Гэта даволі проста зрабіць, вядома, калі 
твой дыплом бакалаўра прызнае ВНУ, дзе плану-
еш вучыцца ў магістратуры. Дзякуючы таму, што 
я вучуся на акрэдытаванай праграме і атрымаю 
два дыпломы — не толькі польскі, але і брытан-
скі, — ужо цяпер я планую працягваць адукацыю на 
ўзроўні магістра ў Брытаніі ці ЗША».

сістЭма ПераліКу ПуНКтаў

Каб адзіная прастора еўрапейскай вышэйшай 
адукацыі магла функцыянаваць, трэба было вынай-
сці нешта такое, каб студэнты не былі раз і назаўж-
ды прывязаныя да сваіх універсітэтаў. Так з’явiлася 
сістэма пераліку пунктаў. З яе дапамогай спрабу-
юць уніфікаваць перыяды навучання ў Еўропе.

Ідэя палягае на тым, каб акрэсліць аб'ём часу, 
патрэбны сярэдняму студэнту на атрыманне пэўных 
ведаў, навыкаў, на тое, каб навучыцца працаваць 
самастойна або ў камандзе.

Прыкладна 25–35 гадзін такой працы (а лічацца 
і гадзіны ў аўдыторыі, і самастойная праца) — гэта 
адзін пункт акрэсленай сістэмы. Кожны універсі-
тэт мае прапанаваць такую праграму, каб студэнт 
на працягу года мог атрымаць акурат 60 пунктаў 
(адпаведна 30 за семестр). Студэнцкія абмены і 
мабільнасць студэнтаў пры гэтым робяцца значна 
прасцейшымі.

Як сістэма дзейнічае ў практыцы, распавяла 
Марта Кулеша, студэнтка 2-га курсу магістратуры 
Варшаўскага універсітэту:

«Калі я была студэнткай трэцяга курсу бака-
лаўрыяту, дык скарысталася шанцам правучыцца 
семестр ва Універсітэце Любляны ў Славеніі. Такую 
магчымасць дае студэнтам з Еўрапейскага Саюзу 

стуДЭНты Праграмы «Эразмус». КаДр з Фільма «ісПаНКа», ФОта: pRemieRe.fR

беларусь — гЭта, НаПЭўНа, аДзіНая КраіНа з усіх сусеДзяў ес, яКая Не 

ўДзельНічае ў балОНсКім ПрацЭсе і іНШых еўраПейсКіх аДуКацыйНых іНіцыятывах
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праграма студэнцкіх абменаў «Эразмус». Я атры-
мала грант на жытло, ежу і транспарт. Ва універсі-
тэце, які мяне прымаў, я мусіла абраць прадметы, 
што максімальна супадалі б з тымі, якія вывучалі 
мае аднагрупнікі ў родным ВНУ ў той час, калі я 
навучалася ў Славеніі.

Калі я вярнулася ў свой універсітэт, мне проста 
залічылі славенскія прадметы, адзнакі і пункты. 
Толькі адзін прадмет давялося здаць дадаткова, бо 
яго не было ў Любляне, а ў маёй ВНУ ён быў аба-
вязковы. Дзякуючы таму, што ўсе прадметы маюць 
пункты еўрапейскай сістэмы пераліку, я семестр 
правучылася ў іншай краіне, але гэтая адукацыя 
была без дадатковых праблемаў залічаная як аду-
кацыя ў межах праграмы майго універсітэту».

ПрызНаННе КваліФіКацый

Для таго, каб можна было вымяраць узровень 
кваліфікацыі, які дае адукацыя ў той ці іншай 
навучальнай установе, акурат цяпер ідзе пра-
цэс падрыхтоўкі так званых рамак кваліфікацый. 
Яны акрэсліваюць неабходныя веды ды навыкі, 
якія павінны мець выпускнікі пасля розных этапаў 
навучання, а таксама тое, якім чынам гэтыя этапы 
ўзаемазвязаныя. Пры гэтым на агульнаеўрапейскім 
узроўні выпрацаваныя толькі вельмі агульныя кры-
тэры для кожнага з этапаў. Гэта дазволіць не толькі 

гарантаваць тое, што ўладальнік пэўнага дыплому 
мае вызначаную мінімальную кваліфікацыю, але 
таксама спросціць сістэму прызнання адукацыі па-
за межамі краіны, дзе яна была атрыманая.

Пра тое, як пашыраецца працэс стварэння рамак 
кваліфікацый, кажа Джэнс Б’ёрнавольд, аналітык 
Еўрапейскага цэнтру развіцця прафесійнай адука-
цыі, Грэцыя:

«Да працэсу стварэння нацыянальных рамак 
кваліфікацый актыўна далучаюцца не толькі краіны, 
якія ўдзельнічаюць у Балонскім працэсе, але і краі-
ны-суседзі Еўрапейскага Саюзу. Цяпер у гэтым пра-
цэсе ўдзельнічаюць больш як 70 дзяржаў. Стварэн-
не такіх сістэм вельмі важная з’ява для краін, якія 
маюць вялікую міграцыю ў ЕС. Для жыхароў вельмі 
істотна мець магчымасць параўноўваць атрыманую 
на радзіме кваліфікацыю ды яе ўзровень з тым, што 
існуе ў Еўрасаюзе.

Беларусь — гэта, напэўна, адзіная краіна з усіх 
суседзяў ЕС, якая не ўдзельнічае ў Балонскім пра-
цэсе і іншых еўрапейскіх адукацыйных ініцыятывах. 
Пры гэтым прычыны тут палітычныя. І я лічу, што 
гэта негатыўная з’ява. Бо для студэнтаў і праца-
даўцаў вельмі зручна мець супольнае разуменне 
кваліфікацый, каб яны маглі іх параўнаць, каб маглі 
перамяшчацца паміж краінамі, паміж універсітэтамі, 
паміж арганізацыямі. Мэта Балонскага працэсу — 
стварэнне мабільнасці, празрыстасці кваліфікацый. 
Я маю надзею, што і Беларусь далучыцца да гэтай 
працы. Балонскі працэс рухаецца вельмі хутка, 
таму, спадзяюся, што на працягу некалькіх гадоў 
пытанне вырашыцца».

З кароткага знаёмства з асноўнымі прыярытэта-
мі Балонскага працэсу становіцца зразумела, што 
няўдзел у ім — гэта фактычна сыход нашай краіны 
ў адукацыйную і прафесійную самаізаляцыю, што 
не толькі значна ўскладняе мабільнасць беларускіх 

студэнтаў і выпускнікоў ВНУ і не спрыяе мабільнасці 
кадраў, але і не заахвочвае універсітэты Беларусі 
да ўдзелу ў еўрапейскіх даследаваннях і дыскусіях, 
якія датычаць паляпшэння якасці вышэйшай аду-
кацыі і падрыхтоўкі студэнтаў да працы ў сучасным 
ўсё больш глабалізаваным свеце. А такая ізаляцыя 
прыводзіць да таго, што краіна пачынае ўсё больш 
адставаць ад Еўропы ў вялікай колькасці іншых 
сфер.

Калі Па заКаНчЭННі ШКОлы Не веДаеШ 

На стО аДсОтКаў, чым ДаКлаДНа хОчаШ 

займацца, Для аДуКацыі На ўзрОўНі 

баКалаўра мОжаШ абраць ДавОлі 

агульНую галіНу. і Пасля мОжаШ бОльШ 

свяДОма зрабіць выбар глыбОКай 

сПецыялізацыі

Каб аДзіНая ПрастОра еўраПейсКай 

выШЭйШай аДуКацыі магла 

ФуНКцыяНаваць, трЭба былО выНайсці 

НеШта таКОе, Каб стуДЭНты Не былі 

раз і НазаўжДы ПрывязаНыя Да сваіх 

уНіверсітЭтаў

ФОтО: fliCkR.Com
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Кодекс власти

О нравственной 
экономике и часах патриарха

сергей Николюк

Почему распался  советский союз? Ответов на данный 
вопрос существует множество,  но наиболее убедитель-
ным видится вариант социологов. советский союз рас-
пался, потому что уперся в самый главный ограничитель 
развития – качество человека. из этого следует доста-
точно печальный для нас, белорусов, вывод: не изменив 
данного качества, новой беларуси не построить.

специалисты бгу разработали критерии нравст-
венности экономики, которые сделают мужчин 
умнее, женщин красивее, а детей улыбчивее

«страны, — как отмечал известный иссле-
дователь Юрий Левада, — без человека 
не бывает. Если люди остаются стары-

ми, если социальные институты остаются старыми, 
если привычки элиты и массы остаются в большой 
степени старыми, то с оговорками можно говорить 
о том, новая или не новая страна».

Ключевым в приведенной цитате является слово 
«элиты». Народ, как правило, всегда «не тот». Его 
представления о происходящем архаичны и аморф-
ны. Тут будет уместно напомнить пример из школь-
ного курса физики. Если высыпать металлические 
опилки на бумагу и поднести снизу магнит, то из 
беспорядочно расположенных частиц немедленно 
образуется структура. Роль магнита в обществе и 
должна выполнять элита. Но должна не означает 
способна.

Какова же «магнитная сила» белорусской эли-
ты? Для ответа на этот вопрос заглянем в главную 
кузницу будущей элиты страны, в Белорусский 
государственный университет. В ноябре для этого 
появился прекрасный повод: профессор, доктор 
экономических наук Валерий Байнев презентовал 
кодекс «нравственной экономики», к которому, со-

гласно утверждению профессора, 
«уже прислушиваются в Админис-
трации президента».

Кодекс предполагает отказ от 
рыночной («паразитирующей 
и разобщающей») экономики. 
Взамен предлагается экономика 

трудовая и объединяющая. Опираться такой эко-
номике предстоит на трех китов (вариант черепахи 
и трех слонов как более громоздкий автором не 
рассматривался). Первый кит — государственная 
власть для служения, а не для корыстного стяжа-
ния. Второй — приоритетность обязанностей, а не 
прав у власти перед народом. Третий — первич-
ность нравственного начала, а не только юридичес-
кого.

ДОКтОр ЭКОНОмичесКих НауК, ПОФессОр 
ЭКОНОмичесКОгО ФаКультета бгу валерий 
байНев, ФОтО: CReAtoRdenis.Com

мы На ЭКОНОмичесКОм ФаКультете разрабОтали 

расчетНые Критерии НравствеННОсти ЭКОНОмиКи. 

и теПерь мы мОжем ПОДсчитать, КаКая ЭКОНОмиКа 

НравствеННая, а КаКая меНее НравствеННая
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Говоря о нравственных началах, профессор со-
слался на авторитет патриарха Кирилла: «В ин-
тервью украинскому телеканалу патриарх Кирилл 
подчеркнул, что нельзя построить нынче эффек-
тивную экономику без нравственного измерения. 
Вопросы нравственности сегодня поднимаются на 
повестку дня религиозными, общественными, поли-
тическими деятелями. Это те ценности, на которых 
зиждется наше восточнославянское православное 
мировоззрение».

Ссылку на патриарха следует признать самым 
слабым звеном концепции «нравственной эконо-
мики». Патриарх Кирилл хорошо известен тем, что 
при его участии в начале 1990-х гг. фонд «Ника» 
специализировался на оптовой поставке в Россию 
сигарет под видом гуманитарной помощи. Счет 
шел на сотни миллионов долларов.

Вот как сам специалист по «распределению» 
гуманитарной помощи оправдывал свою «беско-
рыстную» деятельность по приобщению народа к 
табакокурению: «Люди, которые этим занимались 
[то есть сам митрополит Кирилл и его коллеги по 
РПЦ — С. Н.], не знали, что же делать: сжечь эти 
сигареты или отправить их обратно? Мы обрати-
лись к правительству, и оно вынесло решение: 
признать это гуманитарным грузом и предоставить 
возможность его реализовать» («Огонёк», №4, 
2004).

Минувшим летом патриарх Кирилл проповедовал 
христианские ценности в Украине. Без скандала не 
обошлось. Если набрать в поисковой системе сети 
два слова «Кирилл» и «часы», то можно прочитать 
следующее: «Во время молебна на Владимирской 
горке в Киеве фотограф издания «VIP.glavred» 
запечатлел на запястье патриарха Кирилла часы 
фирмы «Breguet». У патриарха Кирилла класси-
ческая модель «Breguet»: корпус сделан из белого 
золота, ремешок — из кожи крокодила, механизм 

автоматический, есть будильник. Цена на эту 
модель колеблется от 28 до 36 тыс. евро, в зависи-
мости от компании-продавца».

Но вернемся к концепции «нравственной эко-
номики». Аргументируя свои выводы, профессор 
Байнев цитирует не только патриарха, но и бе-
лорусского президента. В частности он приводит 
слова Лукашенко о том, что частник никогда не 
будет озабочен ни народом, ни государством. Дан-
ное утверждение вызвало волну комментариев со 
стороны продвинутых граждан в Интернете. «Оза-
боченность» государства была, мягко говоря, под-
вергнута сомнению. А вот что касается частника, то 
его нравственность особых сомнений не вызвала. 
При этом следовали ссылки на дореволюционных 
купцов-меценатов: Третьякова, Морозова.

В этой связи вспоминается недавняя история 
про молодого россиянина, который на своем 
«Lamborghini» протаранил в Швейцарии местного 
обывателя. Откуда у юноши такие деньги? Да от 
папы, разумеется. Папа же, Зияя Бабаев, глава 
фирмы «Версо-М», специализируется на строи-
тельстве в районах Крайнего Севера по заказам 
«Лукойла». Для работ фирма активно привлекает 
таджиков и узбеков, которые фактически содер-
жатся на положении рабов. Ничего необычного в 
современной России в этом нет. Как нет ничего 
необычного и в том, что если с одной стороны мы 
имеем рабский труд, то с другой — «Lamborghini» 
в Швейцарии. По крайней мере, в этом уверена 
российская журналистка Юлия Латынина.

Так на чьей стороне нравственность? На стороне 
государства или частника? Обратимся за ответом 
к азам политологии. Любая власть опирается на 
комбинацию из силы, веры и закона. Во времена 
докапиталистической (дорыночной) экономики упор 
делался на два первых компонента. Основой же 
рыночной экономики является акт купли-продажи. 

Патриарх мОсКОвсКий и всея руси Кирилл 
вО время ПОезДКи в уКраиНу был заПечатлеН 
На ФОтОграФии с часами На руКе... 
ФОтО: glAvRed.info

ФОтО: glAvRed.info

http://www.ogoniok.com/archive/2004/4831/04-20-23/
http://www.ogoniok.com/archive/2004/4831/04-20-23/
http://vip.glavred.info/
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аНДрей ШумаН

возможен ли
в беларуси диалог

между христиа-
нами и иудеями?

римма уШКевич

«свободное» 
распределение

Ольга ШПарага

беларусская
политика
«по ту сторону 
добра и зла»

Дмитрий 
КОреНКО ст.

Ограниченно
годная «европей-
ская беларусь»

КОДеКс НравствеННОй белОруссКОй ЭКОНОмиКи, ФОтО: ej.by

Эффективно он может осуществляться только при 
условии равенства прав продавца и покупателя, 
причем это равенство должно быть закреплено на 
формальном уровне, т. е. на уровне законодатель-
ства. По мнению философа Энтони да Ясаи, «госу-
дарство является капиталистическим, если ему не 
требуется оправдания права собственности и если 
оно не вмешивается ради собственного блага в 
контрактные отношения между людьми. В капита-
листических государствах доступ к редким благам 
регулируется с помощью цен и взаимозаменяе-
мости, а не суверенной власти, как бы она ни была 
устроена».

Но это не наш случай. Еще современник Пушки-
на граф Бенкендорф любил повторять, что законы 
пишутся для подданных, а не для государства. Сие 
означает, что законы — средство управления, а не 
средство защиты людей от правительства. Но если 
государство в своих ежедневных практиках не ста-
нет руководствоваться законами, то почему этим 
займется бизнес?

«Мы, — продолжает профессор Байнев, — на 
экономическом факультете разработали расчетные 
критерии нравственности экономики. И теперь мы 
можем подсчитать, какая экономика нравственная, 
а какая менее нравственная».

В средневековой Европе среди профессиональ-
ных поборников христианской нравственности был 
популярен спор о количестве ангелов, способных 
разместиться на кончике иглы. Результатов он не 
принес, так как спорящие не смогли согласовать 
начальные критерии. А тут сразу такая удача!

Внедрение разработанных специалистами БГУ 
критериев позволит ни много ни мало, по замыслу 
авторов, обеспечить «расширенное воспроизводс-
тво нации», при этом количество перейдет в качест-
во, и «мужчины станут умнее, женщины красивее и 
добрее, а дети многочисленнее и улыбчивее».

Патриарх Кирилл 

хОрОШО известеН тем, 

чтО При егО участии  в 

Начале 1990-х гг. ФОНД 

«НиКа» сПециализи-

рОвался На ОПтОвОй 

ПОставКе в рОссию 

сигарет ПОД виДОм 

гумаНитарНОй 

ПОмОщи

http://n-europe.eu/article/2009/11/27/vozmozhen_li_v_belarusi_dialog_mezhdu_khristianami_i_iudeyami
http://n-europe.eu/article/2009/12/01/%E2%80%9Csvobodnoe%E2%80%9D_raspredelenie
http://n-europe.eu/article/2009/12/03/belarusskaya_politika_%C2%ABpo_tu_storonu_dobra_i_zla%C2%BB
http://n-europe.eu/article/2009/11/30/ogranichenno_godnaya_%C2%ABevropeiskaya_belarus%C2%BB
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Не «букам» 
адзіным…

Дар’я гарошка

Пампаваць ці набываць? чытаць ці разглядаць? Пісаць ці 
друкаваць? сучаснага чытача і пісьменніка хвалюе нашмат 
больш пытанняў, чым некалі гамлета. еўрапейскія аўтары 
імкліва адвыкаюць ад формулы: карэньчык — «х» старонак. 
еўрапейскія чытачы вывучаюць класіку праз Twitter і 
знаёмяцца з кнігамі на дотык. беларуская кніга нібыта яшчэ 
трымаецца ў баку ад гэтай сусветнай гонкі тэхналогій. але не 
ўсё так ціха ў Дацкім каралеўстве. Праўду пра сёння і заўтра 
літаратурнага свету адкрывалі ўдзельнікі «тыдня кнігі», які 
прайшоў у мастацкай галерэі «ў» 23–29 лістапада.

Каб уратаваць кнігу ад забыцця, беларускія мас-
такі ператвараюць яе ў пігулкі, гадуюць мох на 
вокладцы і цэментуюць папяровыя асобнікі

КласіКа

секчы дрэвы варта толькі для якаснага зместу 
і формы. Калі ўжо ўзяўся рабіць папяровы 
часопіс, то, будзь ласкавы, зрабі старонкі 

цвёрдымі, змест высокамаральным, а малюнкі 
якаснымі. Цьмяным рэпрынтным копіям месца ў 
даінтэрнэтнай эпосе, агучылі сваю пазіцыю адны 
са стваральнікаў часопіса «Маналог» Адам Глёбус 
і Аляксей Андрэеў падчас дыскусіі «Паліграфічнае 
выданне як самастойная эстэтычная каштоўнасць».

Невялічкі наклад 299 асобнікаў яны лічаць не 
заганай выдання ды ізаляваннем яго ад чытача, 
а, па-першае, — мілай стылізацыяй пад «Срэбны 
век», калі нешматлікія часопісы культурнага кірунку 
каштавалі, як добрая карова, і, зразумела, не маглі 
быць набыткам шырокіх мас. Па-другое, — арыгі-
нальным вырашэннем экалагічнай праблемы: маў-
ляў, рука не падымаецца нішчыць «лёгкія Еўропы», 
таму так мала і выдаём. На пытанні пра пашырэнне 
аўдыторыі ды інтэрнэт-версію адказваюць жартамі.

Выданні, падобныя да «Маналогу», — класічнае 
спалучэнне арту ды інфармацыі. І пакуль экспе-
рыментатары ад літаратуры спрабуюць давесці 
перавагу аднаго з гэтых складнікаў у далейшым 
яе развіцці, часопісы «са Срэбнага веку» спакой-
на існуюць у нацыянальных бібліятэках Еўропы 
ды Беларусі, не кажучы ўжо пра асабістыя палічкі 
аматараў чытанкі без «спецэфектаў». І будуць там 
стаяць яшчэ досыць доўга. А ці шмат электронных 
выданняў могуць пахваліцца такім пяшчотным да 
сябе стаўленнем?

тЭхНалОгіі

Аднак прыменшваць значэнне кніг, якія з лёг-
касцю змяшчаюцца на кішэнную флэшку, справа 
няўдзячная. Лепш за ўсіх гэта ведаюць тыя, каму 
давялося пачытаць замежных ды айчынных класі-
каў, кожнае выданне якіх важыць з добрую цагліну.

Пра тое, як з такой праблемай спраўляюцца 
еўрапейскія аматары літаратуры, распавяла пад-

бартаН беНеШЭм, ФОта: віКа ШчарбаКОва

http://y-books.livejournal.com/
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час лекцыі-дыскусіі «On-line трансфармацыя кнігі» 
вэб-рэдактарка мультымедыйнага часопіса «34» 
Крысціна Карчэўская. Інфармацыя пра разнастай-
ныя мабільныя «чыталкі», флэш-выданні, а таксама 
пераказ класічных твораў у 140 сімвалах (памер 
паведамлення ў Twitter) гучала для айчынных кніга-
любаў райскімі спевамі.

На меркаванне Крысціны, да Беларусі тэхнала-
гічнае шчасце ў масавым памеры прыкаціць толькі 
гады праз тры. Але тыя, каму карціць хутчэй, даўно 
карыстаюцца шмат якімі з названых сродкаў. Ужо 
цяпер у беларускім метро час ад часу можна назі-
раць чалавека, які чытае Пелевіна з электроннага 
экранчыка, а ў Twitter перабралася, напэўна, палова 
«Кантакту». Нашыя суседзі пайшлі далей. Некато-
рыя польскія пісьменнікі з дапамогай каментароў 
ужо карэктуюць сюжэты ўласных кніг (напрыклад, 
Януш Вішнеўскі), а пэўныя расейскія выдавецтвы 
прапануюць чытачам зазірнуць у «Дзённікі маскоўс-
кага падонка».

Тым не менш, у інтэрнэце свае праблемы. І прас-
тора без межаў таксама патрабуе энергіі ды людс-
кіх рэсурсаў. А да таго ж, вырашэння спецыфічных 
пытанняў па фільтраванні інфармацыі ды павазе да 
аўтарскага права. Таму сетка наўрад ці праглыне 
свайго папяровага папярэдніка, лічыць вэб-рэдак-
тарка «34».

Тым болей, што беларусы зусім не спяшаюцца 
хапацца за навінкі, нават калі тыя да іх урэшце 
даходзяць. Прычына банальная — пра іх проста не 
ведаюць. Танны інтэрнэт у кожную хату! — дэвіз 
айчыннага лікбезу. Іначай знікнем, як тыя індзейцы 
Мая, прадказвае Крысціна.

арт

У беларуска-шведскага літаратара і перакладчы-
ка Дзмітрыя Плакса свой погляд на лёс выдання са 

старонкамі і вокладкай. Творчы. На думку пісьмен-
ніка, кнігу з традыцыйнымі складнікамі выратуе 
толькі выбітная мастацкая форма. Праўда, такое 
выданне не вельмі пачытаеш, затое прыемна тры-
маць у руках і можна разглядаць, як карціну.

Узорам да лекцыі «Кніга як арт-аб’ект» сталася 
новая кніга Плакса «ОМ», напісаная ім ад рукі па-
шведску. Прысвечанае татальнай філасофіі («ОМ» 
у будызме — гэта містычная мантра, а ў шведскай 
мове азначае прыназоўнік «пра»), выданне ў 9 

аДам глёбус і аляКсей аНДрЭеў ПаДчас ДысКусіі “ПаліграФічНае выДаННе яК самастОйНая ЭстЭтычНая 
КаШтОўНасць”, ФОта: віКа ШчарбаКОва
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Очередь 
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Круглый стОл

третий сектор 

в беларуси 

и проблемы 
законодательства

асобных частках (па колькасці пярсцёнкаў у творах 
Дж. Р. Р. Толкіена) павінна было стаць адказам на 
мноства пытанняў, што існавалі ў галаве пісьменніка.

Акрамя пытанняў сусветнай каштоўнасці: «Што 
ёсць кніга ў міжнародным маштабе?», «За што 
людзі плацяць, калі набываюць кнігі: за аб’ект, 
інфармацыю, эстэтычнае задавальненне?» і г. д. — 
Дзмітрыя цікавілі метад напісання кнігі, дзе пат-
рэбны почырк, але няма выратавальных «Ctr+Z» і 
«Del», а таксама «вяртанне» ў дагутэнбергаўскую 
эпоху, калі, па сутнасці, усе кнігі праз сваю вымуша-
ную эксклюзіўнасць былі арт-аб’ектамі.

Некаторыя з адказаў знайшліся даволі хутка. 
Адна з частак выдання трапіла ў Каралеўскую біб-
ліятэку, тым самым пацвердзіўшы сваё званне кнігі. 
Але яшчэ раз узняўшы пытанне: што ёсць кніга 
сёння — арт-аб’ект ці набор традыцыйных якасцей, 
кшталту той жа тыражнасці? Шведская бібліятэка 
сваё меркаванне ўжо выказала.

ЭКсПерымеНт

Натуральна, што ідэю пра форму кнігі як 
поля для арт-эксперыментаў горача пад-
трымалі мастакі. Бартан Бенешэм, Крысці 
Хігбі, Джонатан Калан ды шмат хто іншы не 
прамінулі скарыстацца з новай нагоды для 
эксперыментаў, каб вярнуць чытача (а ў гэ-
тым выпадку гледача) у час, калі большасць 
людзей не ўмелі складаць літары, але маглі 
ўспрымаць кнігі тактыльна.

Як паказала выстава «SketchBook», 
якая праходзіла ў галерэі «Ў» паралельна 
з «Тыднем кнігі», беларускія творцы такі 
падыход калегаў падзяляюць і гатовыя на 
ўсё, каб толькі ўратаваць кнігу ад забыцця. 
Напрыклад, ператварыць яе ў пігулкі або 
гарчычнікі, як Юрась Барысевіч (вельмі акту-

альна на фоне сезонных хваробаў); надаць другое 
жыццё, прыляпіўшы да аўтарскіх старонак фота-
здымкі сваіх працаў, як Зоя Луцэвіч; выгадаваць 
на вокладцы былога нататніка мох (BWGM) або 
нават зацэментаваць улюбёныя папяровыя асобнікі 
(Вольга Сазыкіна). Ужо не кажучы пра графіку, жы-
вапіс ды самвыдаўныя кніжкі, падобныя да дзіцячых 
маляванак.

«Хочацца, каб існавала мноства розных формаў, 
з якіх можна было б выбраць патрэбную», — зы-
чыць аматарам чытанкі дырэктарка кнігарні галерэі 
«Ў» Аляксандра Дынько. «Тады можна будзе з 
лёгкасцю карыстацца шматстаронкавымі навуковы-
мі падручнікамі праз ноўтбук і атрымліваць асалоду 
ад чытання «звычайнай» кнігі ды розных фактурных 
эксперыментаў з ёю. Шмат што ў будучым выдан-
няў залежыць таксама ад жаданняў чытача: захоча 
ён кніг у цынкавых вокладках ды з водарам цына-
мону — будуць яму і такія», — абяцае Аляксандра.

КНіга Дзмітрыя  ПлаКса “Ом”, НаПісаНая ім аД руКі Па-
ШвеДсКу, ФОта: y-books.livejouRnAl.Com

http://n-europe.eu/article/2009/12/08/o_svobode_porossiiski
http://n-europe.eu/article/2009/12/06/trokhgalovy_eurapeiski_vektar
http://n-europe.eu/article/2009/12/02/ochered_za_mechtoi
http://n-europe.eu/article/2009/11/27/tretii_sektor_v_belarusi_i_problemy_zakonodatelstva
http://ygallery.by/?p=269#more-269
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Китай

Обратная 
сторона меха

Кася Клёш

борьба с браконьерством — непростая задача. мех 
животных, занесенных в Красную книгу, просто так 
не предложит ни один уважающий себя аукцион или 
торговый дом. По правилам мехового бизнеса, каждая 
шкура дикого животного должна обладать собственным 
сертификатом, проясняющим судьбу ее прежнего 
носителя. с норками или песцами, выращенными в 
неволе, все намного проще, и потому шуба из почти 
домашнего зверька — уже не признак роскоши.

загадочная кошка «липпи» пользуется большим 
спросом у любителей носить меха, но обладает пло-
хой аурой, приносит болезни и давит на психику

вас ОбмаНули, ЭтО барсы!

Кошка «липпи» проникла в респектабельные 
журналы мод «Harper's Bazaar» и «Vogue», 
ее мех носят даже знаменитости мелкого 

пошиба — те, кому очень хотелось бы нарядиться в 
леопарда, если бы только этот дикий кот не являлся 
исчезающим видом. Или хотя бы в рысь — да та, 
как на грех, дорогая. Что уж говорить о «задворках 
моды» вроде недавно закрывшегося Черкизовского 
рынка в Москве или наших Ждановичей. На круп-
ных оптовых рынках за ощутимую, но все-таки не 
космическую цену вездесущие китайцы предложат 
вам так называемую «экзотическую дикую кошку» 
или даже «азиатскую рысь». Кроме стоимости от 
настоящей рыси «липпи» отличается небольшими 
размерами и коротким мехом разнообразной ок-
раски: от рыжего до серого, покрытым небольшими 
темными пятнами.

«Счастливчики», покусившиеся на «китайскую 
рысь», распускают слухи, будто этот мех обладает 

нездоровой аурой, «притягивает» болезни и «давит 
на психику». Слухи слухами, однако за кошачьими 
шкурками действительно стоит крайне сомнитель-
ная история, известная далеко не всем меховщи-
кам и защитникам животных.

сПрОсим у брема?

Дело в том, что такого вида, как «липпи», в при-
роде не существует. Семейство кошачьих насчи-
тывает несколько десятков видов, но ни один из 
них до сих пор никогда не назывался «липпи»: ни 
в научных кругах, ни устами какого-либо народа. 
Есть мнение, что это мех виверры — так называе-
мой пальмовой кошки, на самом деле не имеющей 
отношения к семейству кошачьих. Мех виверры 
добывается в очень небольших количествах и 
редко попадает в Европу. Иногда пятнистый мех 
обзывают оцелотом. Но оцелот — житель Южной 
Америки — строго охраняется законом, как и мно-
гие другие виды диких кошек.

Наиболее вероятная разгадка звучит как утеше-
ние для защитников дикой природы, однако вызы-
вает дальнейшие вопросы у любителей животных. 
Скорее всего, «липпи» — это порода домашней 
кошки, близкая к бенгальской. Ее разводят в не-
воле ради красивого меха — примерно так же, как 
норок на фермах.

С недавних пор в США существует порода до-
машних кошек с рисунком, повторяющим шкуру 
оцелота, — так называемый оцикат. Правда, поро-
дистая киска может не опасаться попасть к живо-
дерам: племенные особи стоят целое состояние, 
точно не дешевле, чем экзотическая шуба. Далеко 
не каждый новорожденный оцикат соответствует 
стандартам породы. Заводчикам пришлось немало 
потрудиться, чтобы генетически закрепить узор на 
шубке, и красивые леопардовые пятнышки появля-
ются далеко не у каждого новорожденного котенка.
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Китай

КлетОчНый тигрОлев

Вероятно, имея под рукой несколько видов диких 
пятнистых кошек, китайские звероводы путем 
скрещивания вывели «карликового леопарда». Его 
разведение могло быть налажено в промышленных 
пределах. Зверьков содержат в клетках, а затем 
забивают и шьют из них шубы экзотических окра-
сов. Никакого браконьерства! Зачем в таком случае 
нужен обман?

В административных и законодательных органах 
тоже есть люди, которым противна сама мысль уби-

вать кошек и собак ради их шкур. Во многих стра-
нах Европы, да и в США, существует ограничение 
на импорт шкур этих животных. В случаях, когда 
речь идет не о шубном промысле, а о сувенирной 
продукции, многие китайские поставщики экспорти-
руют свою продукцию под видом искусственного 
меха. Наконец, это рекламный прием — загадочная 
«липпи» продастся гораздо лучше, чем домашняя 
киса.

Не является ли подобный маркетинговый ход 
злоумышленным обманом потребителя? Насколь-
ко вообще этично одеваться в кошачий мех? Эти 
вопросы остаются открытыми. Однако, узнавая 
некоторые подробности насчет меховой индустрии 
в Китае, можно прийти к выводу, что проклятие 
«липпи», о котором говорилось вначале, — вещь 
вполне объяснимая.

ФаКты и ЭмОции

В чем разница между клеточной норкой и кошкой, 
если забыть на минуту о сантиментах? Норка — су-
щество нежное и нервное, требовательное к усло-
виям содержания, к питанию, к микроклимату. В 
неволе она проживает хоть и короткую, но комфорт-
ную жизнь — иначе мех начнет выпадать, может 
потерять цвет и блеск, а под воздействием шока 
норка вполне способна сама себя «постричь» или 
даже погрызть, откажется выкармливать щенков. 
Поэтому китайские заводчики, иногда не отличаю-
щиеся гуманным отношением к животным, о норке 
заботятся.

Иное дело неприхотливые кошки. По впечатлени-
ям журналистов-очевидцев, чудом пробравшихся 
на полуподпольные фермы, условия содержания 
там напоминают концентрационные лагеря наихуд-
шего образца. Самым дешевым способом убоя 
считается наполнить легкие животного водой пос-
редством шланга, чтобы еще и воду сэкономить. 

Но и это еще не все. Когда речь идет о сувенирах, а 
не о шубах, и порода не так важна, в руках живоде-
ров часто оказываются самые обычные домашние 
питомцы, имевшие несчастье не вовремя покинуть 
хозяйский дом. Возможно, с чьей-то точки зрения 
жизнь животного не имеет такой цены, как жизнь 
человека. Однако жестокость есть жестокость, к 
кому бы она ни относилась. И вряд ли она лучше 
браконьерства.

тОргОвля КОШКами ПОставлеНа в Китае 
На ШирОКую НОгу, ФОтО: siRius.2kAt.net

Шуба из меха КОШКи «лиППи», ФОтО: AuCtivA.Com


